
جامع�ه ورزش 
فريدون حسن

    گزارش
کشور ديروز براي 
ش�ت  ا گد ر بز
س�ردار دل ها حاج قاسم س�ليماني سنگ تمام 
گذاشت. بروبچه هاي ورزشکار و مسئولان ورزش 
ديروز مثل روزهاي گذشته پاي کار نظام، انقلاب 
و مقاومت ايستادند و دوشادوش مردم به احترام 
مال�ک اش�تر اي�ران تمام ق�د ايس�تادند. 
ديروز خوب ک��ه لابه لاي جمعي��ت را مي ديدي 
چهره هاي آشنايي را ميافتي که برخي از آنها سعي 
در پنهان شدن داشتند، مثل مهدي ترابي که همين 
چند شب قبل مراسم ازدواجش را به احترام سردار 
شهيد س��ليماني به تعويق انداخت و ديروز تلاش 
زيادی کرد که صورت خود را بپوش��اند و گمنام و 
ناشناس در ميان جمعيت باشد يا محمد انصاري 
که با نوزادش آمده بود تا نشان دهد که مي خواهد 
راه و رسم مردي و مردانگي را از حالا به او بياموزد. 
ديروز قهرمان��ان و پهلوانان مي��دان ورزش ايران، 
پهلوان عرصه جهاد و شهادت را بدرقه و ثابت کردند 
که مرام پهلواني شان فقط در حرف نيست و وقتي 
پاي عمل در ميان باش��د به خوبي آن را به نمايش 
مي گذارند. حالا بگذار عده ای انگشت شمار به خاطر 

حفظ منافع شان سکوت کنند. 
  مظهر سادگي و شهامت

وحيد شمسايي، فوتساليست پرافتخار کشورمان 
يکي از چهره هايي بود که ديروز در مراسم حضور 
داشت و اينگونه ارادت خود را به حاج قاسم نشان 

داد:  »ايشان صادقانه و با دل پاک به گونه اي رفتار 
کرد که توانس��ت اين همه آدم را به اينجا بکشاند. 
همه به او اعتماد داشتند. حرفی را که مي زد به آن 
عمل مي کرد و در مقابل دشمن شجاعانه مي ايستاد. 
سادگي، شهامت و ايثار باعث شد تا تشييع پيکرش 
با اين استقبال همراه شود. حضور امثال ما هم در 
اين مراسم وظيفه بوده و اين کمترين کاري است 

که مي توانستيم انجام دهيم.«
  مکتب سليماني از بين رفتني نيست

شهرام هروي، سرمربي تيم ملي کاراته ديگر چهره اي 
بود که در مراسم تشييع ميليوني پيکر سردار دل ها 
حضور داشت. هروي به ايسنا گفت: »سردار سليماني 
حامي مستضعفان بود و با جهاد در راه خدا خواب را 
براي دشمنان اسلام و اين مرز و بوم حرام کرده بود. 
سردار سپهبد حاج قاسم س��ليماني به راستي که 
برازنده لقب سردار دل ها بود. مرد بزرگي که حامي 
مستضعفان بود و با جهاد در راه خدا، خواب را براي 

دشمنان اسلام و اين مرز و بوم حرام کرده بود.« 
س��رمربي تيم ملي کاراته افزود: »ترس دشمن از 
سردار حاج قاسم س��ليماني به حدي بود که حتي 
جرئت مبارزه رو در رو در مقابل ايش��ان را نداشتند 
و در يک اق��دام ناجوانمردان��ه و بزدلانه تصميم به 
ترور فرمانده بزرگ ايراني گرفتند. دش��منان اين 
مرز و بوم فکر کردند با ترور سپهبد سليماني نفس 
راحتي خواهند کشيدند، در حالي که سليماني يک 
فرد نبود و با مرام خود مکتب سليماني را در ايران بنا 

نهاده که از بين رفتني نيست.«

   پيام روشن به دشمنان مقاومت و ايران
سيدرضا صالحي اميري، رئيس کميته ملي المپيک 
حضور گسترده مردم در مراسم تشييع پيکر سردار 
س��ليماني را حاوي يک پيام روشن براي دشمنان 
توصيف کرد و گفت:  »آن چيزي که انسان را در بهت 
و حيرت فرو مي برد و به انسان شوک وارد مي کند، 
موج و درياي انسان هايي است که براي تجليل از اين 
شهيد آمده اند. اين حرکت شبيه حرکت تشييع پيکر 
حضرت امام)ره( و احياي دوباره ارزش هاي انقلاب، 
وفاق و همدلي و همنوايي يک ملت است. اين يعني 
چراغ فروزان اين انقلاب و نظ��ام هيچ گاه خاموش 
نخواهد شد. همه ملت يکصدا مي گويند ما حاج قاسم 

هستيم، اين پيام روشني دارد.«
   الگويي مثال زدني براي مسئولان

رضواني، رئيس فدراسيون ش��نا هم با اشاره به اينکه 
مردم قهرمان��ان واقعي خ��ود را هي��چ گاه فراموش 
نمي کنند، گفت:  »مردم ايران، به ويژه جامعه ورزش 
کش��ور قهرمانان واقعي خود فراموش نخواهند کرد 
و تا هميشه پاسدار خون ش��هدا خواهند بود. شهيد 
گرانقدر سردار سپهبد حاج قاسم سليماني چهار دهه 
از عمر خود را صرف تأمين امنيت و آزادي کشورمان 
و همه مردم آزاده جهان کرد. حضور پرش��کوه مردم 
ايران و عراق و ساير آزادگان جهان در مراسم سوگواري 
اين شهيد بزرگ نش��ان دهنده پيوند عميق مردم با 
آرمان هاي ايشان است. خوشا به سعادت مرداني چون 
حاج قاسم سليماني که يک عمر باعزت زيستند و با 
سربلندي به ديار حق مي روند. اخلاص، تقوا، پايداري 

و پايمردي اين سردار شهيد الگويي مثال زدني براي 
تمام مس��ئولان، به ويژه مديران جوان خواهد بود و 
مطمئناً پرچم عزت ايران و اس��لام که در دست حاج 

قاسم بود همواره برافراشته خواهد ماند. 
   طلبکار انقلاب نباشيم 

مهرزاد خليليان، سرپرست فدراسيون پزشکي ورزشي 
گفت اميدوارم ادامه دهنده راه سردار باشيم: »من به 
تمام هموطنانم تسليت مي گويم. مهم تر از شهادت 
ادامه راه فرهنگ سليماني است. فرهنگ سليماني به 
ما درس مي دهد که طلبکار انقلاب نباشيم. خودمان 
را بدهکار احساس کنيم و همچنان براي ارتقاي اين 
مرز و بوم بکوشيم. سردار سليماني هم جهاد کرد و هم 
با اخلاص جان و خونش را براي وطن، انقلاب و مردم 
عطا کرد. اميدوارم بتوانيم ادامه دهنده راه اين فرهنگ، 

ايثار، گذشت و شهادت باشيم.«
   سردار الهام بخش

س��يدمحمد پولادگر، رئي��س فدراس��يون تکواندو 
هم گفت:  ش��هادت س��پهبد حاج قاس��م سليماني 
عظمت ايران اسلامي را به رخ جهانيان کشيده و براي 
جامعه ورزش نيز ايشان يک پهلوان ماندگار است که 
الهام بخش در ايجاد انگيزه براي مب��ارزه کردن و به 
 اهتزاز درآوردن پرچم زيباي امت اس��لامي در اقصی 
نقاط جهان اس��ت. قطعاً دولت امريکا با به ش��هادت 
رساندن حاج قاس��م مرگ خود را در منطقه رقم زده 
است. عظمت يکي از سرداران اسلام را ديديم که امريکا 
را به لرزه درآورده بود و امريکايي ها حقارت خودشان را 

با ترور وقيحانه سردار سليماني نشان دادند.«
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راه و مکتب حاج قاسم براي هميشه ماندگار است
شيوا نوروزي

سعيد احمديان

اردوي خارجي ليگ برتري ها لغو شد
در شرايطي که تيم هاي ايراني خود را آماده حضور در اردوهاي خارج از کشور 
براي تعطيلات نيم فصل مي کردند، سازمان بازرسي کل کشور به باشگاه ها 
ابلاغ کرده که اردوهاي خود را لغو کنن��د و در ايران اردو بزنند. با توجه به 
اين دستور، اردوي خارجي باشگاه های سپاهان، استقلال، پرسپوليس، 

شهرخودرو و تراکتور لغو شد و اين تيم ها بايد در ايران اردو بزنند. 

 جهانبخش براي اولين گل
يک پورشه هديه گرفت

عليرضا جهانبخش در نظرسنجي از هواداران تيم برايتون موفق شد با 
کسب 65 درصد آرا به عنوان بهترين بازيکن ماه دسامبر تيمش انتخاب 
ش��ود. او که در بازي با بورنموث توانس��ته بود س��ريع ترين گل تاريخ 
باشگاهش در ليگ برتر را به ثمر برس��اند حالا با کسب عنوان بهترين 
بازيکن ماه، جايزه اي نفيس و ارزشمند از باشگاه برايتون دريافت کرد و 

صاحب يک دستگاه پورشه پانامرا شد. 

اقدام سازمان بازرسي جلوي اردوهاي 
تفريحي و بي ثمر خارجي را مي گيرد 

اقدام س��ازمان بازرسي کل کش��ور در لغو 
اردوهاي خ��ارج از کش��ور تيم هاي فوتبال 
اقدامي درست و منطقي بود.  اي کاش اين 
سازمان و نهادهاي نظارتي زودتر از اينها به 
اين موضوع مهم توجه مي کردند. با دستوري 
که صادر ش��ده جلوي يکس��ري اعزام هاي 
خارج��ي غيرض��روري گرفته مي ش��ود، 
اعزام هايي که ب��ه بهانه هايي از جمله حفظ 
آرامش تي��م و دور بودن از حواش��ي انجام 
مي شد و هزينه هاي کلاني را روي دست باشگاه ها مي گذاشت. اين اعزام ها 
در شرايطي انجام می شد که کشور با مشکلات ارزي و اقتصادي مواجه است. 
ضمن اينکه در کشور خودمان مکان هايي را براي برگزاري اردوهاي نيم فصل 
داريم. از طرفي براي جلوگيري از خروج بي رويه ارز، دولت مي تواند با در نظر 
گرفتن بسته هاي حمايتي براي سرمايه گذاران، آنها را به ساخت اردوگاه هاي 
مجهزي که به درد همه رشته هاي ورزشي بخورد ترغيب کند. کشورمان 
چهار فصل است و سرمايه گذاران بايد براي ساخت امکانات ورزشي پيشرفته 
در نقاط مختلف کشور توجيه اقتصادي داشته باشند. وزارت ورزش بايد از 
طريق دولت پيگير چنين موضوعي باشد و دولت نيز مي تواند لايحه اي را 
در اين خصوص به مجلس شوراي اسلامي ارائه دهد. در اين صورت نه فقط 
تيم هاي فوتبال، بلکه همه تيم هاي ورزشي مي توانند از چنين امکانات به روز 
و استانداردي بهره ببرند. علاوه بر اين اگر چنين امکاناتي داشته باشيم ديگر 
پول هاي کلان بي جهت از کشور خارج نمی شود و اردوهاي خارجي بي ثمر که 
بيشترشان جنبه تفريحي دارند نيز برگزار نمي شود. اگر شرايط امروز کشور را 
در نظر بگيريم کاملاً مشخص است که اردوهاي خارجي به هيچ وجه منطقي 
نيست. البته برخي مديران و مربيان از نبود امکانات کافي در کشور مي گويند 
و اينکه کشورهاي همسايه و منطقه امکانات مناسبي براي اردوي پيش فصل 
دارند! بايد به اين افراد بگوييم که مگر فوتبالمان و دانش فني شما به اندازه 

آنهاست که انتظار امکانات سخت افزاري در حد و اندازه آنها داريد؟!

اميررضا واعظ آشتياني

لحظه شماري اميدهاي فوتبال در تايلندکارشناس مديريت فوتبال
در حالي تمرينات تيم فوتبال اميد اين روزها با شدت بيشتري در شهر 
سونگلا تايلند پيگيري مي شود که شاگردان استيلي کمتر از 48 ساعت 
ديگر در اولين مسابقه شان در رقابت هاي مرحله نهايي انتخابي المپيک، 
روز پنج شنبه به مصاف ازبکستان می روند. در چنين شرايطي ملي پوشان 
اميد با انگيزه بالايي که در تمرينات نش��ان داده اند، مي گويند که براي 
گرفتن بليت المپيک آماده هستند. اللهيار صيادمنش، لژيونر ملي پوش 
تيم اميد که در ليگ ترکيه بازي مي کند و يکي از اميدهاي استيلي براي 
درخش��ش در تايلند است در گفت وگويي با س��ايت فدراسيون فوتبال 
معتقد است که جديت ملي پوشان در تمرينات، کليد موفقيت تيم و صعود 
به المپيک است: »اميدوارم با توجه به شرايطي که داريم پيشرفت بچه ها 
بيشتر شود و به آمادگي صددرصد برسيم تا در بهترين وضعيت روحي 
و جسمي وارد بازي ها ش��ويم. با همين جديت و انرژي که در بازيکنان 

مي بينم قطعاً مي توانيم موفق باشيم و نتايج خوبي کسب کنيم.«

 نبرد ايران – چين تايپه 
در آغاز واليبال انتخابي المپيک 2020

جنگ براي دومين سهميه در جيانگمن
تيم ملي واليبال ايران براي کس��ب دومين سهميه بازي هاي المپيک 
امروز نخستين بازي خود در چارچوب رقابت هاي انتخابي المپيک در 
قاره آسيا را مقابل چين تايپه برگزار مي کند. اين رقابت ها از امروز در شهر 
جيانگمن چين آغاز مي شود و هشت تيم قاره کهن براي تصاحب تنها 

سهميه المپيک با هم رقابت مي کنند. 
  شانس اول

بدون شک در بين تيم هاي آسيايي ش��اگردان ايگور کولاکوويچ شانس 
اصلي قهرماني هستند. تيم ملي واليبال کشورمان سال هاست که به عنوان 
قدرت اول واليبال قاره شناخته مي شود و در رقابت هاي مختلف بين المللي 
نيز بارها تيم هاي بزرگ دنيا را شکس��ت داده اس��ت. ايران، چين تايپه، 
قزاقستان، قطر، چين، کره جنوبي، هند و استراليا تيم هاي شرکت کننده 
در رقابت هاي انتخابي 2020 هستند. تيم ها در دو گروه با يکديگر رقابت 
مي کنند و بلندقامتان کشورمان در گروه اول بايد با قزاقستان، چين تايپه 
و تيم ميزبان مصاف دهند. ملي پوشان ايران براي رسيدن به شهر محل 
برگزاري بازي ها سفري طولاني را پشت سر گذاشته اند و تا قبل از بازي 
امروز دو جلسه تمريني را زير نظر کادر فني برگزار کرده اند. تصاوير منتشر 
ش��ده از اردوي تيم ملي در چين نش��ان از روحيه بالا و اتحاد هميشگي 

ملي پوشان دارد و اينکه سهميه المپيک در دسترس است. 
  دومين سهميه 

موفقيت هاي س��ال هاي گذش��ته تيم ملي در تورنمنت هاي بين المللي 
انتظارات را از واليبال کش��ورمان بالا برده تا جايي که گرفتن س��هميه 
توکيو 2020 و همچنين درخش��ش در بازي ه��اي المپيک انتظار همه 
واليبال دوستان ايراني به شمار مي رود. هواداران بي صبرانه منتظر شروع 
رقابت هاي انتخابي و قدرت نمايي دوباره ملي پوش��ان در مقابل تيم هاي 
آسيايي هستند. تيم کولاکوويچ در حالي به مصاف حريفان خود مي رود 
که پيش از اين با گرفتن سهميه المپيک 2016 اتفاقي تاريخي در ورزش 
ايران رقم زده است. با اين تفاوت که در دوره گذشته تيم ملي سهميه  اش 
را از رقابت هايي گرفت که 12 تيم از سراس��ر دنيا در آن حضور داشتند. 
در سال 95 و در حالي که ژاپن ميزبان رقابت هاي انتخابي المپيک بود، 
12 تيم قاره براي گرفتن يک سهميه با هم جنگيدند و در نهايت هم تيم 
کشورمان با شش بردي که به دست آورد به عنوان بهترين تيم آسيايي 
اولين س��هميه واليبال ايران در المپيک را کس��ب کرد. شاگردان لوزانو 
آرژانتيني در اين رقابت ها تنها يک شکست را تجربه کردند و اين باخت هم 
مقابل فرانسه رقم خورد. جالب تر اينکه بلندقامتان ايراني پس از لهستان 
قدرتمند بالاتر از فرانسه و کانادا به سهميه المپيک دست يافتند. طلسم 
52 ساله گرفتن سهميه در حالي براي ايران شکسته شد که تا قبل از آن، 

تيم ملي در چهار دوره گذشته از رسيدن به سهميه ناکام مانده بود. 
  بليت توکيو

اگرچه واليبال ايران اخيراً شرايط خوبي نداشته و فراز و نشيب هاي زيادي 
را پشت سر گذاشته، اما کماکان رس��يدن به دومين سهميه المپيک و 
نهايی کردن بليت توکيو مي تواند پايان شيريني را براي واليبال پرحاشيه 
کشورمان رقم بزند. نتايج نه چندان مطلوب تيم ملي در ماه هاي گذشته 
و بلاتکليفي مديريتي حواش��ي زيادي را به همراه داش��ت تا جايي که 
حتي برخي  خواستار برکناري کولاکوويچ بودند. با اين حال با بازگشت 
داورزني آرامش نسبي در اردوي تيم ملي حاکم است و قطعاً با موفقيت در 
رقابت هاي انتخابي المپيک بر اين آرامش افزوده خواهد شد، به ويژه که تيم 
ملي در مرحله اول انتخابي که در روسيه برگزار شد از رسيدن به سهميه باز 
ماند. از آنجا که ملي پوشان قبل از حضور در بازي هاي انتخابي هيچ ديدار 
تدارکاتي نداشتند با موافقت کادر فني يک بازي دوستانه با تيم قطر در 
چين برگزار کردند که با تساوي 2 – 2 به پايان رسيد. در بين حريفان ما در 
مرحله مقدماتي، چين سرسخت ترين تيم محسوب مي شود؛ آنها ميزبان 
هستند و گرفتن سهميه ارزش زيادي برايشان دارد. علاوه بر اين در مرحله 
بعد هم بدون شک استراليا و کره جنوبي رقباي ما خواهند بود. کانگوروها 
اردوي آمادگي شان را در اروپا پشت سر گذاشته اند و کره اي ها نيز تجربه 

هشت بار حضور در بازي هاي المپيک را در کارنامه دارند. 
اميد واليبال ما به بازيکنان باتجربه اي چون سعيد معروف، سيدمحمد موسوي، 
ش��هرام محمودي، پوريا فياضي، مجتبي ميرزاجانپور، مي��لاد عبادي پور و 
همچنين جواناني از جمله جواد کريمي، علي شفيعي، علي اصغر مجرد، رضا 
عابديني، پوريا يلي، ، مرتضي شريفي، محمدرضا موذن و محمدرضا حضرت پور 

است. اميدهايي که بايد فقط و فقط به سهميه المپيک فکر کنند. 

تجربه ساعي کمک حال تيم ملي است

استکي: لطفاً به هندبال هم توجه کنيد!
تيم ملي هندبال ايران هفته آينده کار خود در مسابقات قهرماني       خبر
آسيا وانتخابي جام جهاني را در کويت آغاز مي کند، اما الله کرم 
استکي، کاپيتان تيم ملي در گفت وگو با ايسنا از بي توجهي ها به اين رشته گلايه کرد: »به هندبال 
خيلي ظلم مي شود. به عنوان بازيکني که خارج از ايران بازي مي کنم، هيچ وقت حس نکردم که 

بازيکن تيم ملي هستم. مگر ميلياردها تومان خرج فوتبالی نمي کنند که يک مدال هم نمي گيرد. 
اگر واقعاً ورزش را دوس��ت داريد بايد به هندبال هم توجه کنيد. همين حس را ورزش��کاران برخي 
رشته هاي انفرادي و گروهي ديگر هم دارند. از وزارت ورزش انتظار داريم که به هندبال توجه بيشتري 

داشته باشد. از ما که گذشت، اما قطعاً هندبال در آينده بازيکنان خوبي خواهد داشت.«

سيدابوالفضل حسيني، کماندار      بازتاب
17 ساله ايراني که در سال 2018 
موفق به کسب مدال طلا در مسابقات جوانان جهان شد، يکي از 
ورزشکاراني است که خاطره قابل تأملي از ديدارش با سپهبد شهيد 
حاج قاسم سليماني دارد. حسيني در مسابقات تيروکمان جهان 
که در امريکا برگزار ش��د با پيراهني که تصوير سردار شهيد حاج 
قاسم سليماني روي آن نقش بس��ته بود روي سکو رفت و پس از 
کس��ب اين مدال، ديداري نيز با شهيد سپهبد سليماني داشت و 
مدالش را به او تقديم کرد. حس��يني در گفت وگويي که ديروز با 
خبرگزاري تسنيم داشت، درباره ديدار خود با سپهبد شهيد حاج 
قاسم سليماني اينطور توضيح داد: »من اصالتاً کرماني هستم و بنا 
به ارادتي که به حاج قاس��م سليماني داش��تم، تصميم گرفتم با 
تصويري از او، آن هم در خاک امريکا روي سکوي قهرماني بروم. من 
تعريف زيادي از سردار سليماني شنيده بودم و خيلي دوست داشتم 
او را از نزديک ببينم که اين توفيق نصيبم شد.« قهرمان تيروکمان 

جوانان جهان از شرايط خاصي که منجر به کسب مدالش شده بود، 
صحب��ت مي کن��د: »مدالم زمان��ي به دس��ت آمد ک��ه ترامپ، 
رئيس جمهور امريکا قبل از آن گفته بود اجازه ورود هيچ ايراني را به 
کشورش نمي دهد، اما من در همانجا قهرمان دنيا شدم. 28 رمضان 
نيز با سردار سليماني ديدار کردم و مدالم را بر گردنش انداختم. او 
نيز با تواضع بسيار زيادي مدال را به عنوان امانت به من برگرداند و 
انگش��ترش را نيز هديه داد. اين واقعاً بهترين اتفاق زندگي ام بود. 
سردار سليماني همچنين بابت برافراشته شدن پرچم ايران از من 
تشکر کرد و اين اقدام را همچون جهاد دانست.« حسيني يک سال 
پس از ديدار با سپهبد ش��هيد حاج قاسم سليماني در واکنش به 
شنيدن خبر شهادت اين سردار بزرگ گفت که ورزشکاران راه او را 
ادامه مي دهند: »هم خوشحالم و هم ناراحت. خوشحال از اين بابت 
که سردار به آرزويش رسيد و شهيد شد. ناراحت از اين بابت که اين 
ابرمرد را از دست داديم. اميدوارم همه جوانان و قهرمانان بتوانند به 

حرکت در مسير سردار سليماني ادامه دهند.«

 روايت قهرماني که مدالش را 
به شهيد سپهبد سليماني تقديم کرد

مسير سردار سليماني ادامه دارد

فريبرز عسگري بازگشت هادي ساعي به       چهره
تيم ملي را به سود تکواندو ايران خواند. 
قهرمان تکواندو المپيک پکن که تا همين اواخر يکي از منتقدان جدي 
فدراس��يون به حس��اب مي آمد با حضور در جمع تکواندوکاران به 
اختلافاتش با پولادگر پايان داد. از آنجا ک��ه تکواندو ايران روزهاي 
حساسي را پيش رو دارد پس از توافق طرفين، ساعي به عنوان مدير 
فني تيم انتخاب شد. حضور در بازي هاي المپيک توکيو و همچنين 
رقابت هاي قهرماني آسيا در لبنان مهم ترين رويدادهايي است 
که ورزش ايران منتظر موفقيت تيم ملي تکواندو در آنهاست. 
سرمربي تيم ملي تکواندو در گفت وگو با ايرنا بر استفاده از 
تجارب زياد هادي ساعي در روزهاي سخت آينده تأکيد 
کرد: »هادي ساعي چهره اي شناخته شده  در تکواندو 
ايران و جهان است. او تجربيات ارزنده اي از سه بار حضور 
در بازي هاي المپيک و کسب مدال هاي ارزشمند از اين 
رويداد بزرگ دارد و مي تواند کمک بزرگي براي تيم ايران 
باشد. در گذشته از همه عزيزاني که مي توانند براي پيشرفت 
تکواندو ايران و تيم ملي کمک کنند، خواستم که به ما ياري 
برسانند. خوشحالم که س��اعي اختلاف سليقه با مسئولان 
فدراسيون را کنار گذاشت و به جمع ما پيوست تا همه تلاش 
کني��م در بازي هاي المپي��ک 2020 توکي��و، مدال هاي 

خوشرنگي به دست آوريم.«

حضور گسترده جامعه ورزش در مراسم وداع با سردار دل ها

چرا ديگر »تختي« نداريم؟
17 دي هر س��ال يادآور س��الروز درگذش��ت جهان پهلوان غلامرضا 
تختي است، روزي که به رسم هر ساله دوس��تدارانش و اهالي کشتي 
در ابن بابويه شهرري بر سر مزارش جمع مي ش��وند و يادش را گرامي 
می دارند. س��خنرانان از لزوم گس��ترش م��رام پهلوان��ي مي گويند و 
خاطراتي از جوانمردي هاي تختي نق��ل مي کنند، اما 17 دي که تمام 
مي شود، تختي هم فراموش می شود و مي رود تا 17 دي سال بعد. اين 
حکايت هر ساله اي است که در ورزش کشورمان تکرار مي شود تا ياد و 
نام تختي که با جوانمردي و پهلواني گره خورده است، تنها محدود به 
سالروز درگذشت يا تولدش شود و در روزهاي ديگر کمتر در ورزش از 
پهلواني هاي ورزشکار بزرگي مانند تختي ياد و نامش برجسته شود. اين 
در شرايطي است که ورزش ايران سال هاست تشنه مرام جهان پهلواناني 
مانند غلامرضا تختي اس��ت و هر س��ال که مي گذرد، مرام پهلواني در 

کشورمان کمرنگ تر از قبل مي شود. 
بي توجهي به چنين مسائلي سبب مي شود تا بي اخلاقي و حاشيه ها جاي 
آن را بگيرد و هر ورزشکاري بداخلاق تر و جنجالي تر و با پرونده قطورتر 
باشد بيشتر مورد توجه قرار مي گيرد و چنين مي شود که ورزشکاران 
اخلاق  مدار در حاشيه قرار مي گيرند و کمتر ديده مي شوند. اين روند را 
در سال هاي اخير پررنگ تر از هميشه مي توان در ورزش مشاهده کرد، 
روندي که سبب ش��ده از مرام پهلواني که در تاريخ ورزش ايران ريشه 

دارد، فاصله بگيريم و جاي آن را بي اخلاقي هاي رايج بگيرند. 
اين در ش��رايطي اس��ت که تاريخ ايران مملو از فتوت اس��ت، اما با اين 
حال در سيس��تم مديريتي ورزش تنها چيزي که کمت��ر به آن توجه 
مي ش��ود همين فرهنگ غني پهلواني ورزش کشورمان است. هرچند 
دس��ت اندرکاران ورزش از مديران وزارت ورزش و کميته ملي المپيک 
گرفته تا فدراس��يون ها، هم��واره از ترويج فرهن��گ پهلواني صحبت 
مي کنند، اما برنامه اي براي گسترش آن در ميدان عمل ديده نمي شود و 
هر ورزشکار و مربي اي که صدايش بلندتر و جنجالي تر باشد در صدر قرار 

مي گيرد تا جا براي ورزشکاران بااخلاق تنگ تر شود. 
در پيش گرفتن چنين رويک��ردي، ورزش ايران را هر س��ال تهي تر از 
مرام پهلواني مي کند، مسئله اي که سبب ش��ده در چهار دهه ای که از 
درگذشت تختي می گذرد، ورزشکار ديگري مانند او نامش سر زبان ها 
نيفتد و تختي ها تکثير نشوند. البته در اين بين برخي ورزشکاران بوده اند 
که به صورت مقطعي با توجه به حرکتي که انجام داده اند، توانسته اند ياد 
تختي را زنده کنند، اما اين حرکت در مسير تختي شدن تداوم نداشته تا 
همچنان وقتي صحبت از مرام پهلواني مي شود باز هم به چهار دهه قبل 

برگرديم و نام و مرام تختي را از صندوقچه ها بيرون بکشيم. 
چرا سيس��تم مديريتي حاکم بر ورزش نمي تواند تختي تربيت کند؟ 
جواب اين سؤال را بايد در اولويت هاي تصميم گيرندگان جست وجو کرد. 
مديراني که بيشتر از آنکه براي تربيت يک ورزشکار بااخلاق و قهرمان 
برنامه ريزي کنند، تمام تمرکزش��ان را گذاشته اند روي مباحث ورزش 
قهرماني و بيشتر از آنکه از يک ورزشکار مرام جوانمردي و پهلواني در 
ميدان مسابقه بخواهند، از او مدال و سکو مي خواهند. اين انتظارها سبب 
شده تمام برنامه ها هم در اين چارچوب تدوين شود و مباحث اخلاقي 
که زيرمجموعه فعاليت هاي فرهنگي است به حاشيه رانده شود، طوري 
که بنا بر گفته خيلي از مديراني که در حوزه هاي فرهنگي ورزش فعاليت 
مي کنند، براي اين بخش کمترين بودجه در نظر گرفته مي شود و کار 
فرهنگي و ترويج اخلاق مداري و م��رام پهلواني با اين بودجه محدود به 

نصب چند بنر و پارچه نوشته و دسته گل محدود مي شود. 
در اين شرايط نمي توان انتظار داشت که از دل چنين سيستم مديريتي 
تختي بيرون بيايد. براي تربيت و رو آمدن تختي ها، ورزش ايران بيشتر 
از هر زماني به آشنايي با مرام پهلواناني مانند تختي و در گذشته دورتر 
پورياي ولي احتياج دارد. در اين راستا بايد کار فرهنگي در ورزش از حالت 
ويتريني و لب طاقچه اي خارج شود و هم رديف با فعاليت هايي که براي 
ورزش قهرماني صورت مي گيرد، براي ترويج اخلاق گرايي و پهلواني در 
ورزش بيشتر تلاش شود. بايد اين دو اولويت را در کنار و هم راستا با هم 
حرکت داد تا قهرماني که پله به پله بالا مي آيد، روزي که روي سکوي 
قهرماني مي رود، نماد پهلواني نيز باشد. آن روز است که علاوه بر 17 دي 
هر سال، در تمام روزهاي ديگر سال نيز نام تختي در ورزش کشورمان 

تکرار مي شود و تختي ها تکثير مي شوند.
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